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از  يك�ي  كارگ�ري  موق�ت  قرارداده�اي 
دس�ته گل هايي اس�ت كه دولت س�ازندگي به 
آب داد و اي�ن ن�وع قرار داده�ا تا جاي�ي ادامه 
يافت�ه كه هم اكن�ون 95درص�د از قراردادهاي 
كارگري، موقت است، بدين ترتيب بايد مدعي 
ش�د بخ�ش زي�ادي از كارگاه ه�ا و واحده�اي 
تولي�دي در اقتص�اد از ت�داوم فعالي�ت خ�ود 
اطمينان ندارند كه اين امر بعيد به نظر مي رسد. 
به گ��زارش »ج��وان« م��اده 7 قانون كار ب��ر لزوم 
دس��ته بندي مش��اغل موقت و دائم اش��اره داشته 
اس��ت، اما عدم اجراي اين بند از قانون كار از دوره 
س��ازندگي تا كنون موجب ش��ده ت��ا كارفرماياني 
كه چندين دهه از عمر فعاليت ش��ان مي گذرد، با 
كارگران قرار داد موقت انعق��اد كنند، اين در حالي 
اس��ت گويي قرار دادهاي موقت كل حوزه كارگري 
را فرا گرفته است و تنها ۵ درصد از كارگران قرار داد 

دائم با كارفرما منعقد كرده اند. 
    بازار كار حرمت دارد

از آنجا كه اسلام منشأ كسب درآمد را فعاليت و كار 
عنوان كرده و حرمت ويژه اي براي فعالان اين بازار 
قائل شده است، انتظار مي رود سروسامان دادن به 
اين بخش از اقتصاد جمهوري اسلامي ايران مورد 
توجه ويژه مس��ئولان قرار گيرد تا علاوه بر رشد 
عدالت در اين بخش شاهد رشد كارايي و پويايي 

در اقتصاد ملي نيز باشيم. 
هم اكنون در حالي شاهد همه گير شدن قرار داد هاي 
موقت در بازار كار هستيم كه برخي از كارفرمايان 
با نزديك شدن به هفته هاي پاياني سال به دلايلي 
چون، تعطيلي كارخانه، كاهش فروش محصولات، 
اعتصاب��ات و اعتراضات صنف��ي، پيگيري معوقات 
مزدي، اعتراض ب��ه عدم تبديل وضعيت قراردادها، 
اتمام كار و تعديل نيرو، با اخراج كارگران از زير بار 
پرداخت حقوق مزايا و عيدي كارگران شانه خالي 
مي كنند كه اين امر در شأن بازار كار ايران نيست. 

    موج اخراج
مرور آمار خبرهاي مربوط به اخراج كارگران كه راه 
به رسانه هاي رس��مي يافته اند، توسط خبرگزاري 
كار ايران نشان دهنده اخراج 2۱۹۱ نفر از كارگران 
پيماني و ق��راردادي و در موارد كمت��ري كارگران 
دائمي در طول ماه هاي آذر، دي و هشت روز ابتدايي 
بهمن ۹۳ اس��ت. هر چند آمارگي��ري از كارگران 
اخراجي بر اساس اخباري كه در رسانه ها منعكس 
شده اند، مسلماً بيانگر تمام واقعيتي كه در بازار كار 
ايران جريان دارد نيست اما در نبود آمار رسمي در 
اين خصوص، اين شيوه محاسبه نه تنها گوشه اي از 
هيبت واقعيت موج��ود را در قالب ماكتي كوچك 
روشن مي سازد بلكه درباره گسترش اخراج كارگران 

در روزهاي منتهي به پايان سال هشدار مي دهد. 

    به جز شكايت چاره اي نيست
در اين بين، رئيس اتحاديه كارگ��ران قراردادي و 
پيماني كش��ور با بيان اينكه تعدادي از كارفرمايان 
با نزديك ش��دن به ماه هاي پاياني س��ال براي فرار 
از پرداخت عيدي كاركن��ان اقدام به اخ��راج آنها 
مي كنند، ادامه داد: كارگران مي توانند با شكايت در 
مراجع حل اختلاف براي زنده شدن حقشان اقدام 
كنند اما برخي از كارگران با فرا رس��يدن روزهاي 
پاياني س��ال مهلت قراردادش��ان به پايان مي رسد 
كه در اين مرحله انعقاد مجدد ق��رارداد در اختيار 

كارفرماست كه مي تواند آن را تمديد كند. 
فتح الله بيات در گفت وگو با تس��نيم با اعلام اينكه 
بيش از ۱۱ ميليون كارگر معادل ۹۵درصد از نيروي 
كار قرارداد موقت كار دارند، گفت: اگر طبق قانون 
قراردادها سروس��امان داده مي ش��د و مشاغل كه 
فعاليتي دائمي دارند ملزم به انعقاد قرارداد دائمي 
با كارگر مي شدند، هم اكنون شاهد ناراحتي تعداد 
زيادي از كارگران به دليل اتمام قرار داد موقت و آغاز 

بيكاري آن هم در شب عيد نبوديم. 
وي با اش��اره به اينكه عيدي كارگ��ران پاره وقت و 
قراردادي بايد مطابق قانون پرداخت شود، گفت: بر 
اساس ماده ۳۹ قانون كار، مزد و مزاياي كارگراني كه 
به صورت نيمه وقت يا كمتر از ساعات قانوني تعيين 
شده به كار اشتغال دارند به نسبت ساعات كار انجام 

يافته محاسبه و پرداخت مي شود كه عيدي و پاداش 
نيز از اين قاعده كلي مستثني نيست. 

رئيس اتحاديه كارگران قراردادي و پيماني كشور 
افزود: عمده كارگران قرارداد موقت جوانان هستند 
كه با داشتن بيش از ۱۵ و حتي 20 سال سابقه كار 
هنوز قراردادهاي يك ماهه و سه ماهه با آنها بسته 
مي ش��ود، اين موضوع مهمي اس��ت كه بايد مورد 

توجه قرار گيرد. 
    به بحران رسيديم

بيات با اشاره به اينكه انعقاد قرارداد كاري در ايران 
با وجود قرارداد موقت به بحران رسيده است، گفت: 
بحث بهس��ازي قرارداده��اي موق��ت را از مجلس 
پيگيري كرديم اما متأسفانه تاكنون اجرايي نشده 
است و با اين اوصاف بايد بگوييم بيش از ۱۱ميليون 

نفر از كارگران قرارداد موقت هستند. 
   ماده 7 قانون كار ديده نشده است

از س��وي ديگر فرامرز توفيقي با بيان اينكه بايد 
بپذيريم عدم اجراي ماده 7 قان��ون كار از دوران 
س��ازندگي و در بي توجهي نمايندگان كارگري 
كشور آغاز شد، گفت: هنوز هم دير نشده و دولت 
موظف است مشاغل موقت و دائم را طبقه بندي 
كند و از اين طريق اس��ت كه كارگر موقت معنا و 
مفهوم پيدا مي كند. در تبصره هاي ماده7 قانون 
كار به لزوم تهيه ليس��تي از مشاغل دائم و موقت 

تأكيد شده است. 
توفيقي خاطرنشان كرد: همه اين ناديده گرفتن ها 
باعث شد تا انعقاد بيش از ۹0درصد كل قراردادهاي 
كاري كش��ور به صورت موقت دنبال شود. در واقع 
در حال حاضر اجراي ماده 7 قانون كار متوقف شده 
اس��ت و قراردادها به صورت يك ماهه، سه ماهه و 

بعضاً يك ساله منعقد مي شود. 
اين مقام مس��ئول كارگري كش��ور اف��زود: البته 
كارفرمايي كه 20 س��ال به امضاي قرارداد موقت 
عادت كرده باشد را نمي توان به راحتي متقاعد كرد 
ولي با اصلاح قانون كار مي توان به اين سمت رفت. 

    دستمزد ويژه براي قرارداد موقت ها
رئيس كارگروه تخصصي م��زد و بهره وري وزارت 
كار تأكيد كرد: در حال حاضر، قانون كار تنها براي 
كارگران قرارداد دائم حمايت هايي را در نظر گرفته 
در حالي ك��ه بيش از ۹0 درص��د كل قراردادهاي 
كاري كشور موقت است، بنابراين تنها چند درصد 
كارگران مي توانند در صورت بروز اختلاف از حمايت 
قانوني برخوردار باشند. اين مقام مسئول كارگري 
كشور درباره در نظر گرفتن دستمزد بيشتر براي 
نيروهاي قرارداد موقت در مقابل كارگران قرارداد 
دائم گفت: در زمان تعيين حداقل مزد ۹۳ نيز اين 
بحث مطرح ش��ده بو د و به نظر مي رسد با افزايش 
دس��تمزد نيروي كار موقت بتوان كارفرمايان را به 

سمت عقد قرار داد دائم سوق داد.

فقط 5 درصد از قرار دادهاي كار دائمي است
ناديده گرفتن ماده7 قانون كار، بازار كار را به بحران رساند

ديوار كج قرار داد موقت را دولت سازندگي بنا گذاشت

يارانه به سياست؟     
يكي از تفاوت ه��اي اصلي مقطعي در پرداخت يارانه در ايران و س��اير 
كش��ورهاي جهان چربش ماهيت »عدالت مح��وري« يارانه بر اهداف 
اقتصادي در ايران است، در حالي كه در بيشتر كشورهاي جهان پرداخت 
يارانه يك ابزار سياستگذاري براي منافع اقتصادي دولت هاست؟ به بيان 
س��اده تر، دولت ها براي موفقيت در برنامه هاي اقتصادي كه منجر به 
توسعه كش��ورهاي خود مي ش��ود، اقدام به كاهش، افزايش يا حذف 

يارانه ها مي كنند. 
در كنار اتخاذ چنين سياست هايي، سياست هاي مالياتي نقش مكمل 
را ايفا كرده و در كفه مقاب��ل يارانه قرار مي گيرند. اصول تصميم گيري 
در باره يارانه، ماليات را در نظر مي گيرد درست بر عكس ايران كه يارانه و 
ماليات هيچ سنخيتي با يكديگر ندارند، به عنوان مثال كشوري با بحران 
جو مواجه شده و از سوي ديگر با مازاد توليد شكر روبه رو است، لذا براي 
تأمين كسري جو، به كشاورزان يارانه داده و تسهيلات مطلوبي مانند 
سوخت ارزان تر، وام بي بهره، سموم رايگان و... را در اختيار »جوكاران« 
قرار مي دهد و براي ترغيب ساير كشاورزها با آمايش دقيقي كه انجام 
داده است بر كشاورزاني كه به كشت شكر مشغولند ماليات مي بندد تا 

»شكر كاران« را به سمت كاشت جو سوق دهد. 
دولت ها در راستاي تأمين اهداف كشور و مردم خود چنين سياست هايي 
را در پيش گرفته و با قدرت تمام اجرا مي كنند كه دقيقاً در جهت تحقق 
زندگي راحت تر و افزايش س��طح رفاه به كار گرفته مي شوند. در ايران 
اما ماجرا كمي پيچيده تر است. دولت ها بيش از آنكه بر تأمين اهداف 
اقتصادي خود تأكيد كنند، به دنبال كسب مشروعيت بيشتر در جامعه 

هستند و نگاهي سياسي و انتخاباتي به مقوله يارانه ها دارند. 
يارانه ها در ايران بيش از آنكه كاركرد اقتصادي داشته باشند از قاعده 
سياست پيروي مي كنند،  لذا وقتي قرار اس��ت نظام يارانه اي با اصلاح 
همراه شود، نخس��تين وسواس��ي كه به خرج مي رود پايگاه اجتماعي 
دولت هاست كه همواره در همه دولت ها وجود داشته است. دولت هايي 
كه از ترس ريزش آراي خود و س��قوط از بام قدرت، س��امان دادن به 
يارانه ها را به دولت هاي بع��دي محول كردند و دولتي كه بيش��ترين 
بهره برداري سياس��ي از يارانه ها برد، همه و همه بدون توجه به منافع 
اقتصادي كش��ور و سياس��ت هاي كلاني كه در خدمت توسعه باشد، 

يارانه ها را پس و پيش كردند. 
نكته مهم تر در اين رابطه، تلقي ناصحيح دولتمردان از نحوه محاسبه 
يارانه است كه فاصله بسياري با تعريف علم اقتصاد دارد. طبق تعريف 
علم اقتصاد، فاصله بين قيمت تمام شده يك كالا و آن قيمتي كه دولت 
به مردم مي فروشد را يارانه مي گويند، به عنوان مثال دولت كالايي را با 
هزينه تمام شده ۱00 تومان توليد مي كند اما آن را با قيمت 80 تومان 
عرضه مي كند كه اين فاصله يارانه اطلاق مي شود در حالي كه در ايران 

هيچ سيستم حسابرسي وجود ندارد تا اين فاصله را تعيين كند. 
در ايران مش��خص نيس��ت قيمت تمام ش��ده انرژي چه مقدار است و 
سيس��تم هاي مالي حس��ابداري  نيز نمي تواند از اين راز پرده بگشايد، 
بنابراين جاي س��ؤال اينجاس��ت كه در بخش انرژي به چه چيز يارانه 

مي گويند و اينكه قيمت تمام شده حامل هاي انرژي چقدر است؟
تلقي اي كه دولت در باره بنزين از يارانه دارد، مابه التفاوت قيمت فروش 
بنزين به نرخ فوب خليج فارس اس��ت، در حالي ك��ه طبق تعريف علم 
اقتصاد اين يارانه نيس��ت و اصطلاحاً به آن يارانه ضمني مي گويند. از 
س��وي ديگر همين تعيين قيمت بنزين نيز در دست دولت است زيرا 
ارزش گذاري دلار در اختيار دولت است و نه يك بازار رقابتي و متكي بر 

شاخص هاي اقتصادي. 
در چنين ش��رايطي به هيچ عنوان نمي توان جنبه كارشناس��ي يارانه 
به ابتدايي ترين ش��كل ممكن را تمييز داد. به نظر مي رس��د دولت در 
بديهي ترين امور خود در بحث يارانه دچار ترديد است و نمي داند براي 
استفاده مطلوب از يارانه ها در جهت تحقق اهداف اقتصادي كشور چه 

اقدامي را بايد در دستور كار قرار دهد. 
اصل مش��كل از تفاوت ماهوي ياران��ه به عنوان يك اب��زار اقتصادي 
منبعث مي شود كه اميد اس��ت دولت يازدهم نخستين دولتي باشد 
كه فارغ از سياسي كاري و نگاه به آينده، بهترين تصميم را در شرايط 

فعلي اتخاذ كند.

 عبور از رانت خواري 
با شركت هاي دانش بنيان      

آخرين روز ثبت نام نامزدهاي هيئت نماين�دگان اتاق بازرگاني با 
205 نفر در اتاق تهران به كار خود پايان داد اما انتخابات اين دوره 
با تفاوت هايي مواجه اس�ت كه به گفته دكتر سيدحميدحسيني 
مهم تري�ن آن ورود هلدينگ ه�اي ب�زرگ و حض�ور نيروه�اي 
جوان در قالب ش�ركت هاي دانش بنيان اس�ت، البته اگر به گفته 
مرتضي هداون�دي يكي از دارن�دگان ش�ركت هاي دانش بنيان و 
عضو بنياد ملي نخبگان، عصا به دس�تان و س�نتي ها اجازه دهند!

 به گزارش »جوان« براي گذر اداره اقتصاد به روش س��نتي و حضور در 
بازارهاي جهاني چاره اي جز توجه و حمايت شركت هاي دانش بنيان نداريم 
و براي اين منظور بايد به تقويت اين شركت ها بپردازيم. مرتضي هداوندي 
در اين باره به خبرنگار »جوان« گفت: ما اگر بخواهيم نگاه سيس��تمي و 
بلند مدت به كسب و كار داشته باش��يم و به دنبال نگاه حمايت خواهانه 
و حمايت طلب نباشيم كه در نهايت به رانت خواهي و رانت خواري منجر 

مي شود، چاره اي جز تقويت شركت هاي دانش بنيان نداريم. 
وي با بيان اينكه هم اكن��ون قوانين حمايتي خوبي تدوين ش��ده اما 
اجراي آنها كمتر ميسر اس��ت، خاطر نشان كرد: براي اين منظور بايد 
نگاه نوآور ب��ه اتاق بازرگاني تزريق ش��ود، وگرن��ه همچنان كالاهاي 
توليدي و صادراتي ما با كمترين به��ره وري و مواد خام خواهد بود كه 
لابد با توسعه اقتصاد دانش بنيان مزيت هاي نس��بي خود را از دست 
خواهد داد. عليرضاالفت مدير يك شركت دانش بنيان نيز در اين باره 
گفت: متأسفانه بحث بهره وري و علم محوري در توليد مغفول مانده و 
با درآمدهاي نفتي، طي سال هاي اخير در دام ويژه خواري گرفتار شده 
است. وي با تأكيد بر اينكه بايد بخش خصوصي از اين فضا بيرون بيايد، 
 خاطر نشان كرد: لزوم توسعه شركت هاي دانش بنيان در بين مسئولان 
و نگاه علمي به اقتصاد احساس مي شود اما اينكه چقدر ميدان به اين 

شركت ها داده مي شود، بحث ديگري است. 
---------------------------------------------------
ابلاغ بخشنامه افزايش ۵ميليون توماني 

وام مسكن مهر      
مدي�ركل اعتب�ارات بانك مرك�زي با بي�ان اينكه بان�ك مركزي 
بانك  مجوز افزايش س�قف تس�هيلات مس�كن مهر را به ش�ش 
داده اس�ت، گف�ت: بررس�ي هاي م�ا ه�م نش�ان مي ده�د 
مناب�ع در اختي�ار ش�ش بان�ك ب�راي پرداخ�ت تس�هيلات 
30 ميلي�ون تومان�ي به 500 ه�زار واحد مس�كوني كافي اس�ت. 
س��يد علي اصغر ميرمحمد صادقي در گفت وگو با فارس، در پاس��خ به اين 
س��ؤال كه چرا هنوز ش��ش بانك عامل پرداخت تس��هيلات مسكن مهر، 
بخشنامه افزايش سقف تسهيلات تا ۳0 ميليون تومان را عملياتي نكرده اند، 
اظهارداشت: اين بخشنامه به بانك مس��كن و پنج بانك ديگر كه در اوايل 
اجراي طرح مسكن مهر بانك عامل بوده اند، ابلاغ شده است. وي افزود: بانك 
مركزي مجوز افزايش سقف تسهيلات مسكن مهر را به اين بانك ها داده و با 
توجه به اينكه منابع بانك مركزي در اختيار بانك مسكن است و بررسي هاي 
ما هم نشان مي دهد كه منابع در اختيار اين بانك براي پرداخت تسهيلات 

۳0 ميليون توماني به ۵00 هزار واحد مسكوني كافي است.

وحيد حاجي پور

هادي  غلامحسيني
   گزارش  يك

وزير جهادكشاورزي بار ديگر از بي نيازي كشور 
به واردات ميوه، برنج و ش�كر خبر داد و گفت: 
فعلًا هيچ نيازي به واردات شكر و برنج نداريم 
اما اينكه ع�ده اي همچنان به دنب�ال واردات 
هس�تند، به دليل آن است كه طبيعتشان اين 
اس�ت و ما وظيفه خودمان را انجام مي دهيم. 
محمود حجتي در جمع خبرنگاران درخصوص 
وضعيت ش��ركت بازرگاني دولتي اظهار داشت: 
آنچه شاهديم اين اس��ت كه چهار ماه قبل دولت 
تصويب و ابلاغ كرد كه مسئول شركت بازرگاني 
دولتي، وزارت جهادكش��اورزي اس��ت و اين امر 
نهايي شده اس��ت. وي درباره واردات شكر افزود: 
ما ه��ر روز موجودي و واردات ش��كر به كش��ور 
را كنترل مي كنيم ام��ا نكته مهم آن اس��ت كه 
نبايد قيمت محصول خارجي از محصول داخلي 
ارزان تر باش��د، ضمن اينكه ما در حال مديريت 
اين مسئله هستيم و در اين زمينه اجازه واردات 
آزاد شكر را ديگر نمي دهيم. وزير جهادكشاورزي 
اظهار داش��ت: درباره حل مشكلات كارخانجات 

توليدكننده ش��كر نيز مجوزي از شوراي اقتصاد 
دريافت كرديم كه كارخانج��ات به هر ميزان كه 
توليد داش��تند، در صورت امكان بتوانند واردات 
انجام دهند و مابه التفاوت قيمت داخلي و خارجي 
را معاف شوند تا فاصله توليد داخل و خارج حفظ 
شود. وي با اشاره به تنظيم بازار شب عيد گفت: 
براي تأمين ميوه شب عيد هيچ نگراني اي وجود 
ندارد چراكه تولي��د و همچنين ذخيره س��ازي 
ميوه ش��ب عيد به ويژه مركبات ب��ه اندازه كافي 
انجام شده است. وزير جهادكشاورزي با تأكيد بر 
اينكه هيچ نيازي به واردات ميوه نداريم، تصريح 
ك��رد: به رغم اينكه ع��ده اي همچنان ب��ه دنبال 
واردات ميوه هستند و مانند سال گذشته به طرح 
شايعاتي مبني بر كمبود مركبات و نياز به واردات 
مي پردازند، وزارت جهاد كشاورزي اعلام مي كند 
هيچ نيازي به واردات نداري��م، ضمن اينكه اين 
وزارتخانه دستگاه مباش��ر خريد و ذخيره سازي 
ميوه شب عيد را مشخص كرده و ذخيره مورد نياز 

انجام شده است. 

همچنين رئيس سازمان تعاون روستايي از خريد 
و ذخاير ميوه شب عيد خبر داد و گفت: اگر قيمت 
پرتقال بي رويه افزايش يابد، ممكن است عرضه 
آن براي تنظيم بازار و تعادل قيمت پرتقال زودتر 
انجام ش��ود. حس��ين صفايي در نشست خبري 
اظهار كرد: ۹ سال است كه تنظيم بازار ميوه شب 
عيد با دخالت دولت انجام مي ش��ود و امسال هم 
سازمان تعاوني روستايي موظف به خريد پرتقال و 
سيب مورد نياز كشور براي شب عيد شد كه ميزان 
ذخيره سازي صورت گرفته با نياز همه استان ها كه 

از قبل جمع آوري شده بود، مطابقت دارد. 
وي اف��زود: ش��بكه هاي توزيع ميوه ش��ب عيد 
نسبت به س��ال گذش��ته افزايش يافته و به  رغم 
فضاسازي هاي كاذب براي كمبود و واردات ميوه 
وزارت جهاد كشاورزي با آن مخالفت كرده است. 
رئيس سازمان تعاون روستايي ادامه داد: برخي 
پس از ممانع��ت وزارت جهاد كش��اورزي براي 
واردات ميوه فشار زيادي به دولت وارد كردند و در 
حال حاضر قيمت  پرتقال افزايش يافته كه اگر اين 

روند ادامه پيدا كند از ذخاير موجود براي تنظيم 
بازار استفاده مي كنند. صفايي اظهار كرد: گوشت 
مرغ و گوشت قرمز نيز بيش از نياز كشور ذخيره 
شده و وزارت جهاد كشاورزي به دنبال صادرات 
آن است. همچنين گندم نيز كه خريد تضميني 
آن در انحصار دولت قرار دارد با محوريت شركت 
بازرگاني دولتي و زيرمجموعه هاي آن به همراه 
بخش خصوصي انجام مي شود. وي تصريح كرد: 
اگر دولت خريد تضميني محصولات كشاورزي را 
انجام مي دهد به دليل آن است كه قيمت آنها از 
قيمت منطقي بازار و نرخ خريد تضميني دولت 
كمتر ش��ده و وزارت جهاد كش��اورزي اقدام به 
آن كرده است. رئيس س��ازمان تعاون روستايي 
اعلام كرد: در خريد تضميني ذرت به  رغم اينكه 
با قيمت مناسبي از كشاورزان خريداري شد، به 
دليل حجم بالاي خريد و عدم همكاري بانك هاي 
عامل نتوانستيم بهاي آن را به كشاورزان پرداخت 
كنيم كه اميدواريم با هم��كاري بانك ها مطالبه 

كشاورزان را پرداخت كنيم.

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي درباره جزئيات طرح مسكن اميد 
براي قشرهاي كم درآمد گفت: درحال حاضر شناسايي 8 هزار و 
550 خانوار داراي دو معلول را براي انجام اين طرح آغاز كرده ايم. 
علي ربيعي وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در گفت وگو با تسنيم، 
درباره جزئيات طرح مسكن اميد كارگران گفت: اين طرح در چند 
بخش دنبال مي شود كه يكي از آنها مسكن كارگري و ديگري مسكن 
معلولان است. وي ادامه داد: در مرحله اول بحث مسكن معلولان را 
آغاز كرده ايم. با توجه به اينكه مشكلات خانواده هاي معلول بسيار 
زياد است، تاكنون 8 هزار و ۵۵0 خانوار داراي بيش از دو معلول را 

شناسايي كرده ايم. 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي بيان كرد: با همكاري بنياد مسكن، 
بنياد مستضعفان و وزارت راه و شهرسازي قصد داريم طي چند سال 

آينده تمام اين افراد صاحبخانه شوند. 
ربيعي در ادامه از واگذاري 2 هزار مسكن در روستاهاي كشور براي 
معلولان به همت بنياد مسكن، بنياد مس��تضعفان و ستاد اجرايي 
فرمان امام خميني)ره( و وزارت مسكن خبر داد و گفت: اعتباراتي 
براي اين بخش پيش بيني شده كه بخش��ي از اين اعتبار در بخش 
معلولان است و مقرر ش��ده ۱۵ميليون تومان توسط بنياد مسكن، 

6 ميليون توم��ان وزارت كار، 2 ميلي��ون توم��ان وزارت ورزش و 
۳0 ميليون تومان اعتبار بانكي با بهره اندك و واگذاري زمين از سوي 
زمين و مسكن براي صاحب خانه شدن خانواده هاي داراي معلول و 

تحت پوشش بهزيستي و كميته امداد در نظر گرفته شود. 
وي تأكيد كرد: بس��ته بعدي در راستاي طرح مسكن اميد، مسكن 
كارگري است كه اين موضوع را با شناسايي دهك هاي پايين آغاز 
خواهيم كرد و در نهايت بسته را به صورت كلي در شوراي عالي رفاه 

رونمايي مي كنيم. 
وزير تعاون همچنين از ارائه پيشنهاد بخشودگي جرايم كارفرمايان 
در بودجه سال آينده خبر داد و با اشاره به دستور جلسه آينده شوراي 
عالي اشتغال، حمايت بانكي از بنگاه هاي خرد و كوچك را گامي مؤثر 
در جهت رونق بازار كار دانست. ربيعي افزود: يكي از پيشنهادات براي 
حمايت هاي بيمه اي كارفرمايان بخشودگي جرايم تأمين اجتماعي 
اس��ت و از اين طريق مي توانيم در بازار اش��تغال تحرك جديدي 
ايجاد كنيم. به گفته وي تاكنون ۱00 هزار نفر از طريق حمايت هاي 

بيمه اي و معافيت هاي جريمه اي مشغول كار شده اند. 
وزير كار با اشاره به اجراي طرح تكاپو خاطرنشان كرد: طرح تكاپو 
يكي از بسته هاي اشتغال دولت است كه مورد تأييد رئيس جمهور 

واقع ش��ده اس��ت، به همين منظور ايجاد اش��تغال را در شهرهاي 
كوچك دنبال كرده ايم و به سمت شناسايي افراد بازمانده از مهارت 
حركت كرده ايم. وي اضافه كرد: در طرح تكاپو، استان ها از بنگاه هاي 
خرد و كوچك و كارآفريني در اين حوزه حمايت مي كنند و اعتبار از 

صندوق كارآفريني مختص كارآفرينان تأمين مي شود. 
وي با بيان اينكه در قالب طرح تكاپو افراد توانمند و مهارت لازم براي 
توليد را مي آموزند، گفت: طرح تكاپو در هفت استان كشور آغاز شده 
و اكنون در حال شناسايي س��اير ظرفيت هاي استاني با همكاري 

سازمان آموزش فني و حرفه اي و صندوق مهر امام رضا هستيم. 
ربيعي در عين حال از دستور جلسه جديد شوراي عالي كار خبر داد 
و گفت: در جلسه آينده شوراي عالي اشتغال، بحث حمايت سيستم 
بانكي از بنگاه هاي كوچك و خرد را در دستور كار داريم و درصدديم 
تا به تعامل بهتر سيستم بانكي و بنگاه هاي خرد و كوچك بپردازيم. 
وزيرتعاون، كار و رف��اه اجتماعي از برنامه توانمندس��ازي و ايجاد 
اش��تغال به عنوان يكي از برنامه ه��اي مهم وزارت كار ن��ام برد و با 
بيان اينكه پشت ميز نش��يني چاره س��از نيس��ت، اظهار كرد: براي 
توانمندسازي افراد راهي جز آموزش مهارتي به آنها نداريم و براي 

دستيابي به طرح تكاپو بايد گام اساسي در آموزش برداريم.

حجتي: نيازي به واردات ميوه، برنج و شكر نداريم

آغاز شناسايي مشمولان »مسكن اميد« 

8۵۵0 خانوار با 2 معلول، اولويت اول »مسكن اميد«

   گزارش 2

   تعاون 

 ورود خطرناك بانك هاي بنگاه دار 
به اتاق بازرگاني!

اگر به تعقل برگرديم كشور را مي توان با درآمد 30 ميليارد دلاري 
هم اداره ك�رد و كاه�ش درآمدها در س�طح 30 ميلي�ارد دلار را 
ه�م در س�ال 84 تجرب�ه كرده اي�م،  ه�ر چند ه�م اكن�ون آمار 
ص�ادرات غير نفت�ي م�ا بي�ش از 50 ميلي�ارد دلار خواهد ش�د. 
به گ��زارش »جوان« مجيد رضا حري��ر رئيس كميس��يون واردات اتاق 
بازرگاني ايران با بيان اين مطلب افزود:  اگر چه تغييراتي در اقتصاد رخ 
داده و جمعيت افزايش يافته و همزم��ان با كاهش قيمت نفت صادرات 
غير نفتي نيز كاهش خواهد ياف��ت اما در مقابل هزين��ه واردات كالاي 
سرمايه اي و واسطه اي نيز تا حدودي كاهش خواهد يافت. وي در پاسخ به 
اين سؤال كه چگونه بايد كاهش درآمدهاي نفتي را مديريت كرد، گفت: 
ما بايد كلام امام خميني)ره ( را در دستور كار قرار دهيم و امور مربوط به 
مردم را به خودشان واگذار كنيم، بخش خصوصي واقعي را تقويت كنيم، 
انضباط مالي دولت را جدي تر بگيريم و دولت را كوچك كنيم تا بتوانيم از 

گردنه هاي سخت عبور كنيم.
 حريري خاطر نش��ان كرد: البته بايد مردم هم آگاه شوند و كمي تحمل 
خود را بالا ببرند، هرچند اميدواريم مذاكرات با حفظ كرامت كشورمان تا 
فروردين ماه به نتايج مثبتي برسد. وي در پاسخ به اين سؤال »جوان« كه اما 
نشانه هايي از علاقه دولت در ورود بيشتر به بخش خصوصي ديده مي شود 
و حاضر به دادن مسئوليت بيشتر به بخش خصوصي نيست، گفت: دولت 
مجبور است بخش خصوصي را بيشتر وارد ميدان كند و من معتقدم با يك 
اتاق قوي كه از اعضاي بافكر و صاحب ايده تش��كيل خواهد شد، مي توان 

بيشتر و بهتر به اقتصاد كشور و دولت در شرايط سخت كمك كرد. 
وي با بيان هشدار ورود دولت به اتاق بازرگاني و امور بخش خصوصي 
و خطرات آن افزود: متأس��فانه در اين دوره و شرايط اقتصادي از ورود 
دولتي ها ب��ه اتاق ها خطرناك تر ورود بانك هايي اس��ت كه بنگاه داري 
مي كنند. وي با اش��اره ب��ه اينكه مهم تري��ن معضل ام��روز بالا رفتن 
هزينه توليد و سرمايه گذاري منطقي در اقتصاد نرخ سود تسهيلات و 
بنگاه داري بانك هاست، تأكيد كرد: متأسفانه نشانه هايي از ورود برخي 
بانك ها به اتاق هاي بازرگاني ديده مي ش��ود كه يا قصد دارند خود را با 
حضور در اتاق هاي بازرگاني از زير فش��ارهاي منطقي خارج كنند يا با 

استفاده از امكانات و روابط اتاق رفتار خود را منطقي جلوه دهند. 
---------------------------------------------------

 افشاگري مديرعامل سايپا 
از يك معامله زيانبار در سال89 

مديرعام�ل گ�روه خودروس�ازي س�ايپا ب�ا بي�ان اينك�ه در 
س�ال 1389 ش�ركت س�ايپا در ي�ك معامل�ه نامقب�ول، س�هام 
خود را ب�ا رقم بالايي كه بس�يار غيركارشناس�ي ب�ود خريداري 
كرد، خاطرنش�ان ك�رد: در آن زم�ان نقدينگي هنگفت�ي از اين 
ش�ركت خ�ارج ش�د، بنابراي�ن ب�راي جب�ران اي�ن نقدينگي و 
ادام�ه حي�ات مجب�ور ب�ه درياف�ت تس�هيلات بانكي ش�ديم. 
سعيد مدني در گفت و گو با ايسنا اظهار كرد: پرداخت سودهاي بانكي 
اين تسهيلات در چند سال اخير بار مالي زيادي را به اين شركت تحميل 
كرد. افزايش هزينه هاي مالي باعث شد وضعيت سهام اين شركت در 
بازار سرمايه نامناسب شده و روند آن نزولي شود. وي افزود: در آن زمان 
وضعيت سياسي كشور، تحريم هاي بين المللي و رشد چند برابري نرخ 
ارز باعث افزايش مشكلات مالي ش��ده و براي حل اين مشكلات ايجاد 
تنوع در سبد محصولات، رونق فروش و افزايش تيراژ توليد در دستور 
كار قرار گرفت، بنابراين مشكلات مالي تا حدي برطرف شده، به گونه اي 

كه سال آينده شرايط مساعدتري در بازار سرمايه خواهيم داشت. 
مدني با بيان اينكه روي كار آمدن دولت تدبي��ر و اميد و حمايت هاي 
صورت گرفته به بهتر شدن شرايط صنعت خودرو كمك كرد، تصريح 
كرد: علاوه بر آن با بهتر شدن شرايط بين المللي و تسهيل روابط با ساير 
شركت هاي خودروساز جهاني و مطرح، س��ايپا از نظر مالي در مسير 

بهبود قرار گرفته و سود ناخالص و سود عملياتي مناسبي دارد. 
وي افزايش توليد را سبب حل مشكلات مالي سايپا در حال حاضر عنوان 
و خاطرنشان كرد: سهامداران در سال آينده شاهد سوددهي اين شركت 
خواهند بود و اميدواريم تا پايان امسال نيز پيش بيني ابتداي سال مبني 

بر پرداخت سود ۹ ريال به ازاي هر سهم محقق شود. 
 

توسعه تجارت ايران و روسيه از حرف تا عمل
دست اندازهاي تجارت را برداريد

به  رغم آنكه مقامات ارش�د روس�يه بر گس�ترش رواب�ط تجاري 
با ايران اش�تياق نش�ان مي دهن�د ام�ا در عمل با گذش�ت ماه ها 
موانعي همچون تعرفه ب�الاي واردات براي كالاه�اي ايراني، نبود 
خط درياي�ي و پ�روازي مس�تقيم بي�ن دو كش�ور و عدم تطابق 
اس�تاندارد مانع از افزايش مبادلات تجاري بين دو كش�ور است. 
به گزارش فارس، به گفته اسدالله عس��گراولادي رئيس اتاق بازرگاني 
مشترك ايران و روس��يه راه اندازي خط پروازي مستقيم از شهر هاي 
ش��مالي ايران مانند رشت و انزلي به سه ش��هر مهم روسيه از مواردي 
است كه بارها گفته ش��ده اما دولت براي ايجاد آن هنوز اقدامي نكرده 
اس��ت و بازرگانان براي تردد با مشكل مواجهند. او تأكيد مي كند: رفع 
موانع گمركي و ايجاد خط مس��تقيم دريايي بين آستاراخان روسيه و 
بندر انزلي بايد هر چه زودتر تسريع شود، با از دست دادن زمان تنها بازار 

روسيه را به نفع كشورهاي ديگر از دست مي دهيم. 
اين همه ماجرا نيست. تعرفه متفاوتي كه روسيه براي كشورهايي چون 
آذربايجان و ارمنستان نس��بت به ايران در نظر گرفته عاملي است كه 
سبب مي شود قيمت تمام شده كالاي ايراني براي ورود به روسيه گران تر 
تمام شود. تعرفه واردات محصولات ايراني گاه تا ۳0درصد در نظر گرفته 
مي شود، در حالي كه براي كشوري چون آذربايجان 4درصد است و اين 
شائبه را ايجاد مي كند كه بازرگانان ايراني ترجيح دهند تا كالاي خود را 
از طريق آذربايجان به روسيه ارسال كنند؛ موضوعي كه اهميت توافق بر 

سر تعرفه ترجيحي بين ايران و روسيه را دوچندان مي كند. 
علاوه بر اين تحريم بانكي ايران از يك سو و تحريم بانك هاي روسيه از 
طرف ديگر انتقال پول بين دو كشور را مشكل مي كند، اگر چه مسئولان 
در ابتدا از ايجاد بانك مش��ترك ايران و روسيه يا مبادله با روبل و ريال 
خبر دادند اما با گذشت زمان اين موضوع در پيچ و خم تأييد بانك مركزي 
يا تأييد مسئولان روس افتاد و هنوز هم معلوم نيست بازرگانان تا چه 
زماني بايد بر انتقال پول از طريق صرافي ه��ا تكيه كنند كه هزينه آن 

معادل ۱0درصد گردش مالي هر تجارت را شامل مي شود. 
عدم تطابق استانداردهاي ايران و روسيه از ديگر مواردي است كه حل 

آن زمانبر است و براي كوتاه مدت بايد فكري به حال آن كرد.


